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Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Výsledky státních maturit ukazují, že tuto zkoušku není schopné složit mírně rostoucí procento studentů. Letos jí 
musí opakovat 3 300 z nich. V jakémsi vzduchoprázdnu tak zůstává armáda těch, kteří se pokoušejí maturitu 
často i několik let dodělat. Studie think tanku IDEA při Ekonomickém institutu CERGE-EI současně ukazuje, že 
lidi s nízkou kvalifikací, tedy s nedokončeným středoškolským a základním vzděláním je poměrně náročné na 
pracovním trhu zaměstnat. My jsme ve spojení s Danielem Münichem, výkonným ředitelem tohoto think tanku. 
Dobrý den. 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Dobrý den. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Nejdřív si řekněme, jaké možnosti vlastně dává vzdělávací systém těm, kteří u maturity propadnou? Kolikrát 
můžou opakovat tu zkoušku, případně potom ještě ročník, nebo dva? 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
No to už bysme šli do detailů. Každopádně jasné je, že ta situace nečekaná pro tyto lidi je velice komplikovaná, 
protože jim se zavře cesta k dalšímu studiu, ne všichni jsou tak hloupí, když to řeknu jednoduše, aby nemohli 
studovat vysokou školu, často dojde k tomu prostě, že neudělají zkoušku z nějakého důvodu, který přímo 
nesouvisí s tímto a bez papírů, jak se říká v Česku, prostě na tu školu jít nemůžete. A na trhu práce ve většině 
profesí je taky problém prostě bez maturity, bez středoškolského vzdělání, vlastně jenom se základním 
vzděláním také u většiny zaměstnavatelů neuspějete, takže ta jejich situace je poměrně komplikovaná. Oni se 
na ní vlastně ani pořádně nemůžou připravit, takže je to trochu z čistého nebe. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
No a jak velká část studentů vůbec třeba tu maturitu nesloží? 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Teď se mě ptáte na výsledky, co prezentoval CERMAT, nebo se mě, teď nevím přesně, jak... 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Teď se vás ptám na to, kolik z těch celkově, aspoň řádově, kolik z těch, kteří propadli poprvé u maturit, to 
zkoušejí znovu a znovu a prostě se jim to nikdy nepodaří? 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Tohle vám, tohle vám zrovna neřeknu, tyhle ty přesný čísla, kolik to zkouší znova a kolik to znovu udělá. To 
jsem na tato čísla jsem se přesně teda nedíval. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
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-------------------- 
No ale, co se týče těch lidí, kteří jsou tedy bez středoškolského vzdělání, tedy s jeho nedokončeným 
středoškolským... 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Ano? 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Vzděláním a i těch dalších, dejme tomu se základním vzděláním, kolik jich tak přibližně v Česku je? 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Tak na jedné straně Česko má nejnižší podíl, téměř nejnižší podíl těchto lidí, včetně těch ve věku od 20 do 65, 
to je doba, kdy teda se uvažuje o tom, že by byli kandidáti na trh práce, zároveň tenhle ten podíl velice nízký v 
posledních letech roste a jistojistě část toho nárůstu je způsobena právě těmi rostoucími neúspěchy u maturit. 
Ale jsou to dvě skupiny u těchhle těch lidí se základním vzděláním. Tito neúspěšní maturanti a potom ti, kteří 
vůbec nešli na střední školu nebo v lepším případě šli, ale opustili nějaké učiliště před, předčasně. To jsou 
velice odlišné skupiny lidí, kteří mají také velice odlišné jaksi problémy na trhu práce. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Tak a můžete je trochu popsat? Nakolik obtížné je lidi s nízkou kvalifikací zaměstnat, a to, jak ty neúspěšné 
středoškoláky, tak ty lidi se základním vzděláním vlastně od začátku? 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Tak když nechám stranou tu absenci papíru středoškolského vzdělání, které, který řada zaměstnavatelů 
vyžaduje, ať ze zákonného důvodu, nebo z jiného, formál, méně formálního důvodu, tak jeden ze zásadních 
problémů na českém trhu práce je, že i ti nízkovýděleční lidé, což jsou většinou tito nízkovzdělaní, jsou zatíženi 
velmi vysokým zdaněním, myslím tím, ne daň z příjmu, která je velice nízká, ale vysokými odvody. Víceméně 
podobně jako ostatní lidé. To znamená, když to řeknu zhruba polovičku toho, co si vydělají, vlastně státu 
nějakým způsobem vrátí, buďto na vyšších odvodech, na odvodech anebo tím, že nedostanou dávky. Takže ta 
motivace, protože mají nízké příjmy, dopravní náklady, další, ošacení a tak dále, vlastně jim zbyde řekněme 
čtvrtina z toho, co si vydělají... 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
Čili se jim moc nevyplatí pracovat. 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Za /nesrozumitelné/, takže se jim v podstatě pracovat nevyplatí. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 
-------------------- 
No a co by mohl stát udělat, aby zaměstnanost těchto lidí stoupla? Snížit ty daně například? Jak jste o tom 
mluvil. 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Abysme byli přesní teda, snížit odvody zaměstnance a zaměstnavatele, ale nikoliv plošně, protože to by bylo 
obrovsky drahé, ale cíleně na nízkovýdělečné lidi, případně například na ženy s menšími dětmi, které, kde ty 
problémy kumulují, protože ještě zároveň ještě přikládají náklady na případnou péči o dítě. Takže zacílené 
například zacílené snížení odvodů, ale jsou i další věci, jako cílené programy rekvalifikační, nebo pomoc větší 
mobility teritoriální. 
 
Tomáš PAVLÍČEK, moderátor 



 
 

Plné znění zprávy  3 

© 2018 NEWTON Media, a.s. 
www.newtonmedia.cz 

-------------------- 
Tak to navrhuje Daniel Münich, výkonný ředitel think tanku IDEA. Já vám děkuji za čas i za rozhovor. Na 
shledanou. 
 
Daniel MÜNICH, výkonný ředitel, think tanku Idea při CERGE-EI 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
 
 


